
VáclaVské náměstí má konečně šanci na změnu

Kromě tradičních vánočních trhů a slavností 
přichází do pražských ulic i nákupních center 
celá řada charitativních akcí, ale také posílené 
hlídky městské policie, které budou dohlížet 
na klidný a bezpečný průběh adventu i sil
vestrovských oslav. Pomalejšímu vánočnímu 
tempu se během svátků přizpůsobí také měst
ská hromadná doprava.

S prvními mrazy se Praha rozzářila boha-
tou vánoční výzdobou. Vánoční strom hlav-
ního města na Staroměstském náměstí vévodí 
trhům, které se pro letošní rok ještě více zamě-
řují na tradiční české výrobky, pochutiny a také 
charitativní akce, které k vánočním svátkům 
neodmyslitelně patří.

„Věřím, že letošní Vánoce budou pro Praža-
ny i návštěvníky naší metropole v dobrém slova 
smyslu nezapomenutelné,“ přeje z radnice pri-
mátor Prahy Pavel Bém. „V rámci všech vánoč-
ních akcí Prahy se chceme soustředit hlavně na 
děti. Více prostoru získá také charita nejen 
na vánočních trzích v centru,“ dodá-
vá. Sám primátor bude na Štědrý den 
již tradičně podávat vánoční polévku 
na Staroměstském náměstí a s dárky 
navštíví další charitativní instituce.

Kromě vánoční atmosféry však s sebou 
svátky kvůli zvýšené koncentraci lidí v 
centru přinášejí vyšší nároky na zajiště-
ní bezpečnosti. Městská policie je proto 
připravena posílit hlídky v ulicích. „V rám-
ci prevence drobné kriminality bude v centru 
vidět více strážníků. Jsou také připraveni pomo-
ci či poradit nejen turistům,“ připomněl Rudolf 
Blažek, náměstek primátora. 

Změny chystá také Dopravní podnik hl. měs-
ta Prahy. Podobně jako vloni budou o svátcích 

upraveny zejména intervaly metra. „Jízdní řá-
dy se svátečním provozem budou připraveny 
přibližně dva týdny před Vánocemi,“ přiblížila 
mluvčí Dopravního podniku Michaela Kucha-

řová. „Provoz metra bude o Vánocích omezen, 
na Silvestra bude naopak prodloužen přes půl-
noc,“ dodává M. Kuchařová, konkrétní změny 
vedení podniku teprve připravuje.  (jam)
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Vánoce štěpánky HilgertoVé
Kajak olympijské vítězce začne chybět až na jaře  str. 9 

MUDr. Pavel BéM
primátor hlavního města Prahy

Dárky v únoru 
budou lepší
Kateřina neumannová je největší českou 
nadějí pro olympijské hry v Turíně. Dvaa
třicetiletá běžkyně na lyžích vyhrála dva
náct závodů světového poháru, má titul 
mistryně světa a čtyři olympijské medai
le, jenže něco jí pořád ještě chybí: olym
pijské zlato.

Co všechno jste pro splnění svého snu udě-
lala?
Tvrdě jsem trénovala, jako každý rok. 
Strávila jsem řadu týdnů na vysokohor-
ských soustředěních, protože Pragela-
to, kde se olympijské soutěže poběží, leží 
vysoko. Angažovala jsem osobního ser-
vismana, spolupracuji s biochemikem  
a fyzioterapeutem. V lyžování dnes rozho-
dují maličkosti, nechci nechat nic náhodě. 

Pohodlné bydlení blízko tratí, jak to máte 
při velkých závodech ve zvyku, k tomu 
také patří?
Jistě, nechci ztrácet čas cestováním a také 
potřebuji mít u sebe svou dvouapůlletou 
Lucku. A pak samozřejmě babičku na hlí-
dání, trenéra Standu Frühaufa, servisma-
na Ulfa Olssona a manažera Josefa Jind-
ru. Do olympijské vesnice bych všechny 
neposkládala. 

Vánoční sliby
Vůně jehličí a vánočního cukroví mne každo-
ročně svádí rekapitulovat uplynulých dva-
náct měsíců, spočítat úspěchy i neúspěchy, 
oprášit již stanovené cíle a vytyčit nové. Před 
třemi lety jsem si představoval vizi Prahy 
jako moderní evropské metropole s vyrovna-
ným hospodařením. Města s náležitou infra-
strukturou, novou čistírnou odpadních vod, 
s komfortním systémem veřejné dopravy, 
pohodlným, bezpečným a rychlým metrem, 
 fungujícími expresními okruhy, které odvádě-
jí tranzitní dopravu, i s klidnými rezidenčními 
čtvrtěmi a jedinečnou památkovou rezervací. 
Přál jsem si město bezpečnější a ke svým 
obyvatelům i návštěvníkům přívětivější.

Jsem realista a vím, že cesta k naplnění 
těchto cílů je dlouhá a plná drobné, mraven-
čí práce. Musím konstatovat, že se nám letos 
řadu menších, ale i větších kroků k jejich 
úspěšnému naplnění realizovat podařilo. 

Do nového roku vstoupí Praha již podru-
hé za sebou s vyrovnaným rozpočtem, který 
město při zachování všech investičních pri-
orit do budoucna nezadlužuje. Podařilo se 
nám udržet tempo výstavby trasy metra IV 
C2 do Letňan a učinit celou řadu rozhodnutí 
přibližujících nás ke konečné dostavbě praž-
ského silničního skeletu, který, jak pevně vě-
řím, bude veřejnosti z podstatné části sloužit 
již před rokem 2010, a stejně tak k výstavbě 
nové ústřední čističky odpadních vod.

Zásadní pokrok jsme učinili také v řešení 
dlouhodobě neuspokojivé situace v pražské 
taxislužbě, kde se nám díky nekompromis-
nímu přístupu k nepoctivcům a díky důsled-
ným kontrolám podařilo snížit počet nepo-
ctivých přepravců z 65 % v roce 2002 na 
13 % v roce letošním. Mohl bych pokračo-
vat dále od nákupu nových nízkopodlažních 
tramvajových souprav po zrušení některých 
tržnic a stánkového prodeje, který hyzdil 
centrum města. Nebo zmínit úspěšnou pro-
pagaci Prahy v zahraničí, díky které se stala 
městem s nejrychleji rostoucím turistickým 
ruchem v Evropě a zaznamenala rekordní 
zájem zahraničních i tuzemských investorů.

Raději než do minulosti se však dívám do 
budoucnosti, kde nás ještě čeká řada úkolů. 
Jedním z nich je zásadní snížení drobné kri-
minality v centru města a zvýšení pocitu bez-
pečí v celé metropoli. 

„Ten, kdo činí slib, si dává sám se sebou 
schůzku za určitou dobu na určitém místě,“ 
napsal anglický spisovatel Gilbert K. Ches-
terton. Věřím, že až se za rok u ozdobeného 
vánočního stromku sám se sebou setkám, 
bude tento slib realitou.

Veselé Vánoce a šťastný nový rok!
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Po roce tu opět máme Vánoce. svátky, kdy 
lidé k sobě mají blíž, kdy se plní dětská přá
ní a otvírají se lidská srdce. Čas rozzářených 
 dětských očí, čas radosti z toho, že můžeme 
obdarovat nejen blízké, ale i ty, kteří mají 
v životě o něco horší startovní podmínky než 
ostatní. Tedy handicapované a opuštěné děti. 

Možností, jak konkrétně pomoci a udělat 
radost svým, i když vzdáleným a neznámým 
bližním, se nabízí několik. Jednou z nich je 
například nákup zboží UNICEF, které udělá 
radost dvakrát. Tomu, kdo krásnou pohlednici 
nebo jiný pěkný dárek dostane, a dětem z roz-
vojových zemí, jimž pomůže k lepšímu živo-
tu. Kupovat lze na základě objednávky podle 
tištěného katalogu nebo na internetu (www.
unicef.cz) či přímo v prodejnách UNICEF. 

Kdy se hodláte do Itálie přesunout? 
Tři týdny před začátkem olympiády. 
První týden bude odpočinkový a strá-
vím ho v Sestriére. Je to sjezdařské stře-
disko, úplně jiné prostředí. Nic mi tam 
nebude připomínat závody. Pak pojedu 
do Pragelata. 

V prosinci jste místo závodů Světového po-
háru v Kanadě zvolila vysokohorskou pří-
pravu v Evropě a jako každý rok se vracíte 
domů až těsně před Vánocemi. Jak stíháte 
přípravy?
Moc toho nestíhám, ale ženské na Zadově 
se mě už dlouho dopředu ptaly, zda chci 
napéct vánočky a nachystat cukroví. Tak 
jsem rozdala pokyny. 

A kdy nakoupíte dárky?
Vánoce u nás prožívá hlavně Lucka a té je 
snadné udělat radost. Já si klidně počkám. 
Možná že v únoru budou dárky mnohem 
lepší. 

Strávila jste někdy Vánoce v Praze?
Jednou, když jsem čekala Lucku. Bylo to 
fajn, ale teď, když máme nový dům na Šu-
mavě, trávíme Vánoce samozřejmě tam.

V Praze máte jeden ze svých domovů. Co se 
vám na ní líbí? 
Většinu roku trávím na horách, takže když 
jsem v Praze, užívám si hlavně ruchu vel-
koměsta. A pak nákupů, asi jako každá 
ženská.  (kov)

Další možností je také charitativní akce Na-
dace Terezy Maxové Hvězda plná přání, která 
plní vánoční přání dětem z dětských domo-
vů. Akce probíhá v prostoru obchodního a zá-
bavního centra Metropole Zličín až do 18. 12. 
2005, a to vždy od 10.00 do 20.00 h. Dárce si vy-
bere přání, jež je ochoten splnit, dárek koupí, 
zabalí a předá pracovníkům nadace. Koneč-
ný počet obdarovaných dětí a jejich splněných 
přání záleží výhradně na počtu dárců, na je-
jich vůli, ochotě a pocitu sounáležitosti. 

Na vánočních trzích se u stánků objeví na-
příklad dárky vyrobené dětmi z pěstounských 
rodin v rámci projektu tvůrčích dílen sdruže-
ní Rozum a cit a také mnoho dalších možností, 
jak pomoci dětem, kterým o Vánocích chybí to 
hlavní.  (rb, jam)

Další informace na str. 3, 5.P
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Šance pomoci opuštěným dětem

rozpočet scHVálen 
Historicky poprvé již v listopadu str. 2

pro klid sVátečnícH dnů 
Posílené hlídky Městské policie  str. 3

soutěžní kVíz eu
Vzpomínka na Dny Bruselu v Praze str. 6

mozartůV rok V praze
250. výročí narození skladatele str. 7

Čtěte str. 2

Vánoční strom na Staroměstském náměstí rozzářil oči dětí i jejich rodičů.

medaile Kateřiny Neumannové

Vánoce v praze
Pohoda i zvýšená bezpečnostní opatření a změny v dopravě
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�/ listy hlavního města Prahy  prosinec 2005žiVot V metropoli
finance – pomoc tatrám

pomoc pro tatry přišla včas
Hlavní město Praha, tak znějí první slova 
na tabuli před úřadem ve starém smokovci, 
kde jsou uvedeni ti, kdo slovenským veleho
rám nejvíce pomohli. Primátor města Vyso
ké Tatry Ján Mokoš se už dnes může usmívat, 
i přes stále živé vzpomínky na katastrofy, kte
ré nejmenší velehory na světě postihly.

Jak se změnily Vysoké Tatry po vichřici? 
Byla to skutečně tvrdá zkouška, vichřice, kte-

rá lámala stromy jako zápalky, pak zemětře-
sení, které nemělo velké následky, ale pode-

Změna podoby Václavského náměstí dosta
la konkrétní rozměr. Po chystaném pře
ložení magistrály za národní muzeum by 
mohlo být náměstí propojeno s Vinohrad
skou třídou bulvárem pro pěší. nová podo
ba náměstí se může odvíjet od vítězného 
návrhu ateliéru cigler Marani Architects, 
který řeší i výstavbu podzemních garáží. 
splňuje tak bezezbytku podmínky veřejné 
architektonické soutěže.
 

Vybrat nejvhodnější návrh nebylo vůbec jed-
noduché. „Do soutěže na novou podobu náměs-
tí přišlo 29 návrhů. Jsem rád, že porota do 
užšího výběru nevybrala projekty, které počí-
taly s parkováním na povrchu náměstí. Návrhy 
 ukazují, že spojení Václavského náměstí s Vino-
hradskou třídou, široký prostor pro chodce 
v kombinaci s možnou tramvajovou tratí je nos-
nou myšlenkou pro budoucnost tohoto prosto-
ru. Potvrzují rovněž nutnost vybudování garáží 
v horní části náměstí,“ uvedl náměstek primáto-
ra Jan Bürgermeister, který zasedal v 11členné 
komisi, která vybírala nejlepší návrh, a od 
počátku diskusí se intenzivně věnuje problé-
mu přeložení magistrály za Národní muze-
um a obnovení původního vzhledu náměstí. 

„Po letech debat leží konečně na stole ucelený 
návrh, jak znovu vrátit Národní muzeum Vác-
lavskému náměstí. Soutěžící projekty potvrzují 
náš předpoklad, že je nezbytné přenést severní 
rameno magistrály za muzeum a přeměnit tuto 
dopravní stoku na městský bulvár,“ řekl Bür-
germeister. Vítězný návrh přidává novou alej 

a řeší celkovou koncepci náměstí jasným, pře-
hledným způsobem s velkým respektem k pro-
porcím tohoto úžasného prostoru. Soutěžní 
projekty v různé míře pracují s kombinací pěší 
zóny, případně tramvajové tratě, množstvím 
zeleně a nezbytných pruhů pro auta, jež záso-
bují budovy na náměstí. „Většina je na dob-

Krátce z Prahy...
■ setkání zástupců  

evropských měst 
Praha se stala místem konání worksho-
pu pořádaného na téma spolupráce 
občanů jako podíl občanů na zvyšování 
pocitu bezpečí. setkání zástupců evrop-
ských měst se zúčastnil také náměs-
tek primátora Jan Choděra. Dvouden-
ní setkání na výše uvedené téma se 
v české republice konalo poprvé. Jed-
notlivá města předložila vlastní návrhy, 
jak lze přistupovat k vytvoření bezpeč-
ného prostředí pro obyvatele. Účastníci 
setkání se poté společně zabývali tím, 
jak jednotlivé problémy řešit, popřípadě 
jak pomoci k jejich řešení. 

■ dlouhodobý záměr
Dlouhodobý záměr vzdělávání a rozvo-
je vzdělávací soustavy hl. m. Prahy je 
strategickým dokumentem hl. m. Prahy 
pro oblast vzdělávání, který vymezuje 
rozvojové priority vzdělávací soustavy 
na území hl. m. Prahy. Zároveň upřes-
ňuje formy a metody jejich realizace 
a podpory. tento Dlouhodobý záměr 
vzdělávání vychází z prvního DZ, aktu-
alizuje situaci v hlavním městě Praze 
v rovině kvality požadavků a nabídky 
vzdělání a počítá i se snižováním počtu 
dětí. V současné době je zpracována 
a předložena do vnějšího připomínko-
vého řízení pracovní verze v pořadí dru-
hého Dlouhodobého záměru.

■ prezentace videoka-
zety nechte mě bejt! 

Náměstek primátora Jan Chodě-
ra představil koncem října pražským 
základním školám videokazetu Nech-
te mě bejt! Cílem projektu je pěsto-
vání zásad bezpečného chování u dětí 
a zvýšení právního vědomí u žáků prv-
ního a druhého stupně základních škol. 
film je sestaven ze čtyř hraných příbě-
hů o násilí, strachu a nebezpečí, kte-
ré zachycují děti v nebezpečných situ-
acích. Videofilm byl natočen hlavním 
městem ve spolupráci s Policií české 
republiky, jeho využití se předpokládá 
především při přednáškách na základ-
ních školách. součástí videokazety je 
publikace – průvodce k videofilmu, kte-
rý je pomůckou pro předvádějící. Dis-
tribuci videokazet bude zajišťovat na 
vyžádání zájemce (školy) přímo Policie 
čR a také Magistrát hl. m. Prahy.

■ dětské domovy mají 
 malou kapacitu
Potíže s umísťováním nových svěřenců 
mají prakticky všechny dětské domo-
vy v zemi. Praha by pro děti navracejí-
cí se z mimopražských domovů potře-
bovala 380 míst. Proto se bude sta-
vět nový dětský domov rodinného typu 
„na zelené louce“ pro 48 dětí. Mělo by 
jít o komplex několika samostatných 
budov, kde každý domek tvoří jednu 
bytovou jednotku, kterou může obývat 
maximálně osm dětí se svým vychova-
telem. součástí novostavby budou také 
tzv. startovní byty, které by byly smluvně 
pronajímány zletilým a nezaopatřeným 
bývalým dětem z dětského domova, 
které se připravují na budoucí povolání 
a nemají kde bydlet. 

■ energetické audity
Na základě zákona o hospodaření 
s energií bylo zpracováno téměř 1900 
energetických auditů objektů v majet-
ku hl. m. Prahy. Nyní je třeba se zaměřit 
na realizaci navržených opatření. Vzhle-
dem k vysoké investiční náročnosti uve-
dených opatření je třeba hledat ces-
ty, jak jejich realizaci podpořit. Nároky 
na rozpočet lze významným způsobem 
snížit využitím financování třetí stranou 
(tzv. metoda EPC). Z těch důvodů byly 
v měsíci listopadu za účasti náměstka 
primátora Jana Choděry pořádány dva 
semináře, které poskytly o metodě EPC 
řadu informací.
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psalo se na psychice hlavně stálých obyvatel 
Vysokých Tater. A když už si myslíte, že těch 
katastrof bylo dost, přijde požár. Oheň byl tak 
blízko u objektů a blížil se k benzinovému čer-
padlu, stačilo pár metrů a už jsme tady nestáli. 
Ale nepoložilo nás to, i pouhým okem je vidět, 
co se tady udělalo. Doufám, že letošní vánoční 
svátky už budou jiné než loni.

Platí tedy, že kdo rychle dává, dvakrát dává...
Ano, tehdy poznáte 

přátele, bylo jich 

takto by moHlo Vypadat okolí Národ-
ního muzea za šest sedm let. Magistrála bude 
převedena za muzeum a dojde k propojení Vino-
hradské třídy s Václavským náměstím širokým 
prostorem pro chodce.

Historicky poprvé od devadesátých let byl 
schválen rozpočet hlavního města na konci 
listopadu. rozpočet na rok 2006 bude vyrov
naný. K dispozici bude mít o dvě miliardy 
korun více než letos. Dobrou ekonomic
kou strategii metropole potvrdilo závěrečné 
hodnocení mezinárodní ratingové společ
nosti standard & Poor's. Ta na konci listo
padu potvrdila dosavadní rating hlavního 
města A– u dlouhodobých závazků.

Rozpočet hlavního města ještě nikdy nebyl 
schválen tak brzy. „Poprvé po roce 1989 jej 
pražští zastupitelé schválili již v listopadu. 
Výjimkou byl i fakt, že nikdo nehlasoval pro-
ti a pro byly rekordní tři čtvrtiny zastupite-
lů,“ podotkl náměstek pražského primátora 

hlavní město může bez problémů splácet úvěry, které čerpalo v minulosti
Petr Hulinský, který má na starosti finanční 
oblast, a dodal: „Schválení rozpočtu na kon-
ci listopadu kromě jiného umožní městským 
částem, že se budou moci vyhnout rozpočto-
vým provizoriím.“ 

Město bude v příštím roce hospodařit s výda-
ji a příjmy ve výši téměř 43 miliard korun. 
K investičním prioritám budou v následují-
cím roce patřit výstavba městského okru-
hu, rekonstrukce ústřední čistírny odpad-
ních vod, výstavba metra a protipovodňových 
zábran. Tradičně nejvíce peněz půjde opět 
do dopravy, a to zhruba 15,8 miliard korun. 
S dalšími významnými částkami se počítá na 
vodohospodářskou infrastrukturu, školství, 
mládež a tělovýchovu, technickou vybavenost 
pražských okrajových částí či zjednodušení 

Výdaje města V roce �006 (v tis. kč)
Kapitola výdaje běžné výdaje kapitálové výdaje celkem
Rozvoj obce (např. bytová výstavba,  420 226,0 1 936 916,0 2 357 142,0
územní rozvoj)
Městská infrastruktura (kanalizace,  1 381 452,0 3 007 382,0 4 388 834,0
vodovody, ale i zoo, botanická zahrada, 
údržba zeleně apod.)
Doprava 10 408 312,4 5 361 544,0 15 769 856,4
Školství, mládež a samospráva 7 393 450,0 510 386,6 7 903 836,6
Zdravotnictví a soc. oblast 1 204 968,5 321 256,6 1 526 225,1
Kultura, sport a cestovní ruch 1 346 564,0 832 407,5 2 178 971,5
bezpečnost 1 035 647,0 210 030,0 1 245 677,0
hospodářství (správa majetku města) 514 972,0 901 151,1 1 416 123,1
Vnitřní správa (provoz magistrátu apod.) 1 806 583,0 140 985,3 1 947 568,3
Pokladní správa (finanční rezerva apod.) 3 925 933,0 0,0 3 925 933,0
Celkem 29 438 107,9 13 222 059,1 42 660 167,0

kontaktu obyvatel s úředníky prostřednic-
tvím elektronických médií.

„Rozpočet na rok 2006 přináší řadu novi-
nek. Jednou z nich je, že o proti letošnímu 
roku, kdy jsme dočerpávali peníze z úvěrů od 
Evropské investiční banky například na met-
ro, v příštím roce neobsahuje žádné nové zdro-
je z úvěrů či obligací,“ informoval náměstek 
P. Hulinský. Další novinkou je možné využití 
finanční rezervy, kterou hlavní město vytvá-
řelo posledních pět let na splácení svých dlu-
hů. „Ve finanční politice půjdeme v příštím 
roce cestou nezvyšování celkového dluhu. Ve 
srovnání s jinými evropskými metropolemi 
je zadlužení Prahy podobné anebo i menší. 
Pohybuje se na hranici pouhých 3,5 % a v České 
republice patří k nejmenším,“ řekl náměstek 

Vysoké tatry se po loňské pohromě pomalu vzpamatovávají.

P. Hulinský. Renomované zahraniční ratin-
gové agentury hodnotí hospodaření města 
velmi dobře. Svědčí o tom i závěr mezinárod-
ní ratingové společnosti Standard & Poor's, 
která na konci minulého měsíce potvrdi-
la dosavadní rating hlavního města Prahy 
A– u dlouhodobých závazků. „Toto hodnoce-
ní je dobrým ukazatelem nejen pro Prahu, ale 
i pro další subjekty, které s městem spolupra-
cují. Odráží míru pravděpodobnosti, že hlavní 
město dostojí svým krátkodobým i dlouhodo-
bým finančním závazkům,“ doplnil náměstek 
P. Hulinský. Metropole bez problémů může 
splácet úvěry, které čerpala v minulosti na 
svůj rozvoj. V rámci jednotlivých ratingo-
vých kategorií spadá Praha do nejvyššího, 
tzv. investičního, stupně.  (kol)

„Václavák“ má konečně šanci na změnu

opravdu hodně a nechci všechny jmenovat, ale 
pomoc od hlavního města Prahy i městských 
částí přišla včas a byla velmi účinná. S panem 
primátorem Bémem jsme se rychle dohodli. 
My jsme peníze investovali do obnovy města 
i jako pomoc obyvatelům Tater. 

Loni jste říkal, že člověk nejvíce pomůže Tat-
rám, když tam přijede. 
Platí to stále a je to opravdu účin-
ná pomoc. Však jsme 
také pro návštěv-

níky udělali hodně, prakticky jsou zpřístup-
něny všechny turistické chodníky i lyžařské 
areály. Udělalo se mnoho práce, zlikvido-
vali jsme dřevo i kořenové systémy. Jen pro 
vaši představu: likvidace a odvezení jedno-
ho tohoto systému stojí 1500 slovenských 
korun a my jich takto odvezli 7000. Tatry 
už nebudou jako dříve, ale snažíme se, aby 
nová tvář byla příznivá pro návštěvníky 

i pro místní obyvatele.  (ap)

ré profesionální úrovni a ty, které postoupily 
do druhého kola, vždy přinášejí nějaký podnět 
nebo inspirující zpracování určité části náměs-
tí,“ dodal náměstek J. Bürgermeister. Nejdů-
ležitější nyní bude podle Jana Bürgermeistera 
přesné načasování posloupnosti jednotlivých 
kroků. Vybudování podzemních garáží a pře-
ložení magistrály se například budou muset 
uskutečnit společně, aby se náměstí nerozko-
pávalo dvakrát. Přeložení magistrály a zklid-
nění dopravní situace na Václavském náměstí 
zase přímo souvisí s výstavbou severozápad-
ní části dálničního obchvatu a městského 
pražského okruhu. „Dokončení těchto staveb 
je podmínkou k zahájení přestavby magistrály 
v okolí Václavského náměstí a k ostatním ome-
zením dopravy v Pražské památkové rezervaci. 
Dřívější možnost přeložení magistrály nepři-
chází v úvahu, protože by došlo k přelití dopra-
vy do rezidenčních čtvrtí v Praze 2, 8, 9 a 10,“ 
dodal náměstek. 

Všechny odevzdané soutěžní práce budou 
vystaveny, a to od 12. prosince 2005 do 6. led-
na 2006 v Martinickém paláci na Hradčanském 
náměstí č. 8, v sídle Útvaru rozvoje města. Ten 
také vydá publikaci, v níž budou souhrnně pre-
zentovány všechny předložené návrhy.  (mh)
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rozpočet v rekordním čase!
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k inVestičním prioritám roku 2006 patří 
také rekonstrukce ústřední čistírny odpadních 
vod v Troji, říká nám. Petr Hulinský.
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Advent a s ním spojené očekávání Vánoc 
doslova ovládají centrum metropole. stov
ky světel, výzdoba a vůně Vánoc dorážejí na 
Pražany na každém kroku. V samém srdci 
města, na staroměstském náměstí, to doka
zovaly desítky tisíc lidí, kteří přišli spolu s pri
mátorem Pavlem Bémem slavnostně rozsvítit 
vánoční strom a oslavit první adventní nedě
li 27. listopadu. Právě obrovský smrk se stal 
krásnou dominantou vánočních trhů a záro
veň symbolem svátků, které patří zejména 
těm nejmenším.

Je neděle sedmadvacátého lis-
topadu krátce před šestou hodi-
nou večer a Staroměstské náměstí 
doslova praská ve švech. Není se 
čemu divit. Titisíce lidí sem přilá-
kaly nejen vánoční trhy, ale hlavně 
slavnost začátku letošního adven-
tu. Tradiční dominantou oblíbených 
staroměstských trhů je i letos mohut-
ný vánoční strom. Plné náměstí lidí, nejen 
Pražanů, a rozzářené oči dětí s nadšením oče-
kávaly okamžik, kdy se dvacetimetrový strom 
rozzáří tisíci světel. „Vybereme si nejhlasitější 
děti a ty nám potom spolu s primátorem Pav-
lem Bémem a jeho náměstkem Janem Bürger-
meisterem pomohou strom rozsvítit,“ hecova-
la publikum moderátorka z pódia, kde ještě 
před chvílí zněl sborový zpěv dívčího souboru. 
A zabralo to. Stovky dětí daly průchod svému 
nadšení a vybraná pětice nejmenších diváků 
pak vystoupila na pódium. Následovalo odpo-
čítávání a přesně v šest hodin večer se strom 
rozsvítil a začal blikat do rytmu písně Tichá 
noc. To se setkalo s bouřlivou odezvou davu, 
ze kterého rázem vystřelily stovky blesků, když 
si přítomní chtěli zdokumentovat fotoapará-
ty onu slavnostní chvíli. „Přišel advent, což je 
důkaz toho, že se neodvratně blíží Vánoce. Vám 
všem proto přeji, aby byly klidné a nejkrásnější. 
Vám, milé děti, pak přeji, abyste nezlobili svoje 
rodiče, protože když to tak bude, jistě vás bude 
čekat bohatý Ježíšek,“ popřál lidem a zejména 

Centrum rozzářila vánoční výzdoba, tradiční trhy přilákaly mnoho Pražanů i zahraničních turistů

dětem z pódia primátor Pavel Bém. Na scéně 
pak vystoupil pěvecký soubor Seveřánek a tla-
čenice na náměstí začala pomalu řídnout.

Již v brzkém odpoledni ale náměstím prou-
dily davy Pražanů i návštěvníků metropole, 
kteří si přišli užít trochu té vánoční atmosféry. 
Pečené kaštany, skořice v kelímcích s tradič-
ním „svařákem“ i další pochutiny doslova pro-
voněly celé náměstí a u stánků s všemožným 
vánočním zbožím se to jen hemžilo zákazníky. 

konají jak na Staroměstském, tak i na Václav-
ském náměstí, zaznamenaly letos hned něko-
lik změn. „Proti minulým letům jsme začali již 
o první adventní neděli a skončíme hned po Sil-
vestru. Po Novém roce totiž zájem lidí o trhy kle-
sá,“ přiblížil Vladimír Zemánek, mluvčí pořa-
datelské firmy Taiko. Barvy trhů jsou ladě-
ny typicky vánočně, stánky v hnědém odstí-
nu dřeva spolu s červenou, zelenou a zlatou. 
Romantickou atmosféru navíc umocňuje více 
než 50 tisíc světelných bodů. Svou dominantu 
má letos také Václavské náměstí. „Jde o největ-
ší umělý strom v republice,“ pochvaluje si Libor 
Votruba ze společnosti Taiko. „Zdobí jej na 
60 tisíc takzvaných ledových žárovek, 30 tisíc 
normálních a navíc ještě na tři stovky ,fleší‘,“ 
dodal L. Votruba. Díky umělému stromu navíc 
na náměstí nezabírají místo železobetonové 
bloky a kotvicí lana, takže jsou trhy mnohem 
průchodnější. „Proti loňsku jsme snížili počet 
stánků a naopak více prostoru dostalo občerst-
vení. Vedle tradičního sortimentu mohou lidé 
zakousnout i mnohé pozapomenuté dobroty, 
které k Vánocům patřily již v dávných dobách,“ 
přiblížil Vl. Zemánek. Stánky budou otevřeny 
vždy od devíti do devatenácti hodin, o víken-
dech pak ještě o hodinu déle. Občerstvení si 
budou moci návštěvníci trhů dopřát až do 
jedenadvacáté hodiny. 

Velký prostor získala letos na trzích i chari-
ta a zaměřila se zejména na děti. Mezi stán-
ky s vánočním sortimentem mohou lidé také 
pomoci potřebným prostřednictvím organi-
zací, jako je Rozum a cit, která na trzích prodá-
vá vlastní výrobky, stejně jako sdružení Hvoz-
dy či organizace Arkádie a Armáda spásy, které 
navíc u svých stánků připravily kasičky. Orga-
nizaci Archa Chantal poskytla své reklamní 
předměty pražská zoo, výtěžek z nich půjde 
na konto organizace. Lidé budou moct přispět 
i do kasičky. Tu má na trzích i nadace Pražské 
děti, u níž mohou lidé přispívat na vybavení 
kliniky dětské hematologie a onkologie motol-
ské nemocnice. Nadace také pořádá tradič-
ní Ježíškovu poštu, tentokrát ve spolupráci 

Podle mne patří adventní čas k nejkrásněj
ším dnům roku. Tuto předvánoční dobu mám 
moc rád již od dětství. Jako malý kluk jsem se 
vždy těšil na dětské adventní kalendáře, kte
ré jsem dostával na začátku prosince, a každý 
den pak otevíral jedno okénko skrývající čo
koládu. chodívali jsme s maminkou do koste
la sv. Antonína v Holešovicích, kde jsme byd
leli, prohlíželi si zdejší betlém, který jsme pak 
vlastními silami vyráběli také doma, a po
slouchali našeho pana faráře, který o předvá
nočním čase krásně mluvil. 

Pátého prosince večer k nám vždycky přišel 
čert s Mikulášem. Bál jsem se jich a recitoval 
básničky. Samozřejmě jsem se ale nejvíc těšil 
na Ježíška, kterému jsem psal o dárky. Obvyk-
le jsem si přál Rychlé šípy, modely letadel, kte-
ré jsem si lepil, a také angličáky. Většina přání 
se mi vždy vyplnila, i když musím přiznat, že 

s obchodním domem na náměstí Republiky. 
V rámci této akce dostávají dárky děti z dět-
ských domovů. Bohatý bude také kulturní 
program, který v minulosti lidem tolik chy-
běl. „Na pódiu se představí zejména dětské sou-
bory ze všech koutů republiky, k vrcholu pak 
bude patřit vystoupení sólistů opery Národní-
ho divadla a Státní opery Praha, kteří na Štěd-
rý den přednesou slavnou Českou mši vánoční 
Jana Jakuba Ryby a 1. ledna zakončí trhy novo-
ročním koncertem,“ dodal Zemánek.

stranu připravil Jakub Mračno

Advent je pro Prahu zkrátka tradicí. Zdaleka ne 
všichni ale přišli za nákupy. „To je nádhera, jak 
to mohli všechno takhle krásně vyzdobit?“ ptá se 
asi čtyřletá holčička své maminky. „To je jako 
doma, jen je na to potřeba víc lidí,“ dostala svou 
odpověď. Sváteční atmosféru si pochvalovali 
i zahraniční turisté. „Je to to nejkrásnější měs-
to, jaké jsme kdy viděli. Příští zimu sem asi při-
jedeme zas,“ říkal s údivem postarší pár z Ang-
lie. Samy vánoční trhy, které se již tradičně 

ocHotní prodejci nabízejí na trzích nejrůznější vánoční ozdoby i dárky.

advent mám rád od dětství

Vánoční Výzdoba umocňuje svá-
teční atmosféru v centru města.
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dodnes nevím, jak to v té době rodiče všechno 
sháněli. Už v polovině měsíce u nás začína-
lo vonět cukroví. Maminka s babičkou pekly 
každý rok několik druhů, ale mně stejně nej-
více chutnaly pracny a vanilkové rohlíčky. 

Na Štědrý den se u nás doma scházela celá 
široká rodina. Po celodenním půstu, kdy nám 
dětem slibovali, že uvidíme zlaté prasátko, se 
samozřejmě podával kapr, bramborový salát 
a předtím rybí polévka. Maminka nikdy ne-
zapomněla položit pod talíře několik kapřích 
šupin, které mají podle pověry přinést všem 
dostatek peněz po celý nadcházející rok. Po 
večeři pak maminka hrávala na klavír, my 
ostatní zpívali koledy a poté se konečně roz-
dávaly dárky. Jako staršího mne později do-
spělí brali i na půlnoční mši. Pamatuji si, jak 
jsme všichni zahalení do kabátů a kožichů, 
protože v kostele byla pěkná zima, naslou-
chali svátečním slovům našeho pana faráře, 

pak se zdravili a přáli si hodně štěstí a zdraví 
do dalšího roku. 

Mnoho zvyků z dětství mi zůstalo dodnes. 
Už se sice nebojím Mikuláše a čerta ani nepí-
šu Ježíškovi o dárky, naopak je svým blízkým 
rád rozdávám, ale stále rád zdobím strome-
ček, každoročně s přítelkyní navštěvuji půl-
noční mši a ještě dnes mám nejraději pracny 
a vanilkové rohlíčky.

Stejně tak stále považuji předvánoční čas 
za nejkrásnější období roku. Za čas, kdy by 
se měl každý zastavit a vzpomenout si na své 
blízké, navštívit je a pobýt s nimi, na což bě-
hem roku obvykle nemíváme dost času. 

Nejen čtenářům Listů hlavního města Pra-
hy, ale všem Pražanům tedy přeji hodně 
pohody, zdraví a božího požehnání a hodně 
síly do roku 2006.

Michael Hvížďala, 
pražský zastupitel
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Letošní dominanta pražských Vánoc, mohutný 
smrk na Staroměstském náměstí, neměla do 
Prahy vůbec lehkou cestu. Pražanům strom, 
pracovně nazvaný Paleček, darovaly Janské 
Lázně. Osmdesátiletý smrk rostl nedaleko turis-
tické cesty mezi Pánským a Starostovým pra-
menem, měřil asi pětatřicet metrů. Ačkoli byl 
ještě před naložením zkrácen na pětadvacet 
metrů, v průměru měl na tahači přes sedm met-
rů. Zatímco cestu z Krkonoš až do pražského 
centra zvládl, problém nastal těsně před Staro-
městským náměstím, v Pařížské ulici. Neukáz-
nění řidiči totiž nerespektovali zákaz zastavení, 
a tak muselo na 35 pracovníků z tržiště se stro-
mem procházet ulicí a ohýbat či krátit větve tak, 
aby nepoškodily zaparkovaná auta. Kvůli nim 
musel být Paleček zkrácen tak, že nyní sahá 
jeho špice do výšky dvaadvaceti metrů. Díky 
pořadatelům ze společnosti Taiko bude použit 
jak oddělený zbytek kmene, tak po jeho odstra-
nění z náměstí i hlavní kmen. Ten se na jaře 
změní v dekorace, lavičky, stoly či sochy a jiná 
díla umělců i dětí v areálu Žlutých lázní.

Na bohatý program se mohou letos popr-
vé těšit pražské děti také do kongresové-
ho centra. Právě pro ně se totiž budova, 
jinak uznávaný objekt na poli kongresové 
turistiky, v době adventu změní k nepozná-
ní. „Snažíme se, aby se kongresové cen-
trum definitivně odpoutalo od své pověs-
ti pochmurné budovy z minulého režimu 
a stalo se nedílnou součástí kulturního 
života široké veřejnosti,“ prohlásil náměs-
tek primátora Jan bürgermeister, který je 
také předsedou představenstva KCP. Pro-
gram Dětského adventu v KCP je skuteč-
ně bohatý. Nabízí díla malých malířů, mladé 
baletky nebo kočičí mňoukání. Vystavená 
díla navíc budou moci návštěvníci koupit, 
čímž podpoří pražské kulturní centrum pro 
mentálně postižené studio oáza. Výsta-
va začne slavností již 8. 12. v 11.00, o pří-
jemnou předvánoční atmosféru se posta-
rá hudební škola Yamaha. Dva následující 
víkendy bude KCP patřit návštěvníkům. Malí 
i velcí budou mít možnost vždy od 10 do 18 
hodin s lektory vytvořit vlastní vánoční ozdo-
by, přáníčka, prostírání a podobně, která si 
pak samozřejmě odnesou domů.

Program akcí naleznete na www.kcp.cz.

Kongresové centrum 
oživí dětský smích

jak cestoval 
vánoční strom

ankeTa ze sTaroměsTskéHo náměsTí

jak se vám líbí atmosféra 
pražských vánočních trhů?

Pro klid a bezpečí svátečních dnů
V čase předvánočních akcí, Vánoc i silvestrov
ských oslav počítá vedení města s posílením 
bezpečnostních opatření v pražských ulicích, 
zejména v centru. Jak zdůraznil náměstek 
primátora rudolf Blažek, městská policie je 
připravena stejně jako v minulém roce podle 
potřeby nasadit do služby více strážníků. 

Jejich přítomnost už jistě Pražané i návštěv-
níci hlavního města zaznamenali na vánoč-
ních trzích na Staroměstském a Václavském 
náměstí. „Dohlížejí zde na bezpečnost kolem 
vánočních stromů, ale zejména se zaměřují na 
drobnou pouliční kriminalitu, především na 
kapsáře a podvodné směnárníky, kteří v těchto 
místech mohou ve zvýšené míře působit. Stráž-
níci budou důsledně řešit i případy výtržnictví, 
opilství, žebrání a další negativní jevy, které nar-
ušují veřejný pořádek, aby si návštěvníci trhů 
i kulturních programů mohli v klidu užít svá-
teční atmosféru,“ říká náměstek ředitele měst-
ské policie Ludvík Klema. „Jsme také připraveni 
ve spolupráci s Policií ČR zajišťovat mimořádná 
dopravní a bezpečnostní opatření, tak jako tomu 

bylo například během minulých silvestrovských 
oslav a novoročního ohňostroje,“ dodal náměs-
tek L. Klema. Na Staroměstském náměstí, ale 
i na dalších místech v centru hlavního města 

jsou umísťována mobilní stanoviště městské 
policie, v kterých se mohou občané a turisté 
obracet v případě potřeby na pražské strážníky 
s žádostmi o informace, rady či pomoc.  (ek)

ladislav Jača, louny
Jezdím na trhy již pátý 
rok a jsou pokaždé 
jiné, ale vždycky je tu 
krásná atmosféra. to je 
také důvod, proč sem 
jezdím. ta atmosféra 
člověka prostě dostane.

Květa Ondráčková, Praha
Přišly jsme s kamarádkami 
na svařené víno. Praha je 
v zimě krásná, ale na to 
byste se měli zeptat spíš 
turistů. I jim se ale podle 
mě trhy v centru líbí.

Rodina Juřenčákova, Odolena voda
Je tady hrozně moc 
lidí, ale stejně si to 
užijeme. Nepřijeli jsme 
na nákupy, ale spíše 
se tak projít po městě, 
dát si ,svařák‘. Prostě si 
užít začátek adventu.

Kristýna Šebková, Praha
Nemá to chybu, je 
příjemné se projít 
nazdobeným centrem  
a nasát trochu té vánoční 
atmosféry. trhy se mi 
líbí, užívám si to.

počet mobilnícH stanoVišť Městské policie v centru města, se z rozhodnutí  
nám. Rudolfa Blažka o Vánocích již tradičně zvyšuje.

odstartovat Vánoce přišly tisíce lidí
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„Dotkněte se Prahy“, s tímto sloganem 
 vyráží pražská prezentace na prestižní 
mezinárodní veletrhy cestovního ruchu po 
celém světě a slaví nebývalé úspěchy. V sou
časné době patří naše hlavní město mezi 
šest nejnavštěvovanějších evropských měst 
a v letošním roce prolomilo magickou hra
nici 10 milionů přenocování. Zda je vedení 
města s tímto vývojem spokojeno a co chys
tá v oblasti cestovního ruchu do budoucna, 
jsme se zeptali radního Bohumila Černého. 

 
Jste spokojeni s letošním nárůstem turistů?

Samozřejmě že ano, ale do budoucna 
nikoli. Konkurence je velká, každé zavá-
hání může představovat výrazný propad, 
a proto se snažíme Prahu maximálně pro-
pagovat. Jednou z významných iniciativ, 
které mohou Prahu přiblížit pro nejširší 
americký trh, je pražský sjezd ASTY na ja-
ře roku 2006. 

 
Můžete říci, oč jde?

ASTA je Asociace cestovních kanceláří 
USA. Je to největší asociace v tomto obo-
ru na světě s několikatisícovou členskou 
základnou. V listopadu bylo v Montrealu 
její výroční zasedání, kterého se zúčastnili 
všichni členové asociace. A měl jsem mož-
nost oslovit s prezentací Prahy jako šestého 
nejnavštěvovanějšího města v Evropě a nej-
dynamičtěji se rozvíjející turistické desti-
nace prakticky celou odbornou veřejnost 
USA. Chceme samozřejmě, aby do Prahy na 
jarní zasedání asociace přijelo co nejvíce 
jejích členů. A na místě se seznámili s krá-
sami Prahy i celou nabídkou města jako 
turistické destinace. Zařazením Prahy do 
programů členů asociace vzniká jedinečná 

možnost skokově zvýšit podíl amerických 
turistů. Ti už v současnosti tvoří nejdyna-
mičtěji se rozvíjející segment návštěvnosti 
Prahy, meziroční nárůsty se pohybují okolo 
25 procent. Využijeme přitom i zkušeností 
ze života početné americké komunity žijí-
cí v Praze. A prezentace Prahy na trhu USA 

v rámci tzv. 7 Stars of Central Europe, což 
je turistická prezentace Prahy společně s 
městy Vídeň, Berlín, Drážďany, Salcburk, 
Mnichov a Budapešť. Společným postupem 
chceme vytvořit protiváhu k obvyklému 
vnímání Evropy Američany, které zahrnuje 
většinou pouze Londýn a Paříž.

 Kde ještě chcete Prahu propagovat?
V polovině listopadu jsem se zúčastnil 

také prezentace Prahy na veletrhu cestovní-
ho ruchu WTM v Londýně. Jde o jeden z nej-
významnějších a největších veletrhů v Evro-
pě s několika tisíci vystavovateli, kde Praha 
v předchozích dvou letech získala dvakrát za 
sebou cenu za nejlepší veletržní prezentaci. 
Publicita, které se ve Velké Británii tomuto 
ocenění dostalo, je jedním z důvodů rekord-
ních nárůstů britské klientely. V letošním 
roce se Praha v Londýně ucházela o přízeň 
turistického světa novou expozicí zaměře-
nou na mozartovské výročí a prezentací Pra-
hy jako města Mozartova a spjatého s operou 

Don Giovanni, inscenovanou v pražském 
Nosticově divadle. Stejná expozice 

ještě reprezentovala Prahu na 
konci listopadu na veletrhu 
v Kolíně nad Rýnem.

 
Zahraniční turisté si velice 

oblíbili i pražské Vánoce. Co 
chystáte?

 Vánoce v Praze se skutečně stávají jedním 
z hitů sezóny. Jde tradičně o velké množství 
nejrůznějších akcí, jejichž kompletní program 
(vánoční výstavy, představení, trhy, jesličky, 
bohoslužby, silvestrovská představení, oslavy 
a tak dále) uveřejňuje Pražská informační služ-
ba v Přehledu kulturních pořadů. Ten vyšel 22. 
11. 2005 a v jazykových mutacích se objevil 
na internetových stránkách PIS www.pis.cz 
(www.prague-info.cz). Ty v letošním roce nav-
štívilo 20 milionů zájemců, takže je to dobrý 
propagační nástroj Prahy. 

Věřím, že letošní bohatá vánoční nabíd-
ka přispěje k dalšímu rozvoji turismu i náv-
štěvnické oblíbenosti Prahy.  (sch)

radní Pavel Klega je zodpovědný za hospoda
ření města, pronájem budov a správu měst
ského majetku. Dalo by se tedy s nadsázkou 
říci, že je jakýmsi hospodářem města, tedy že 
právě na něm závisí, zda bude městský maje
tek vynášet, nebo zda budou obyvatelé města 
prodělávat. 

Jak vy sám hodnotíte, po bezmála dvouletém 
působení v roli hospodáře, současný vývoj? 

Musím říci, že se v poslední době poměr-
ně daří realizovat práce, které městu a jeho 
obyvatelům výrazně prospívají. Když se dnes 
podíváte na budovy, které jsou v majetku hlav-
ního města Prahy, zjistíte, že až na jedinou 
výjimku jsou zrekonstruované, opravené a je 
vidět, že město se o svůj majetek stará. Tou 
výjimkou je Památkový ústav v sousedství Sta-
roměstského náměstí, ale zde jde o velmi kom-
plikovaný postup, jelikož ústav je až po střechu 
naplněn velmi hodnotnými předměty, a proto 
musíme respektovat určitý režim, který nám 

zatím nedovolil rekonstrukci provést. Věřím, 
že po diskusích dojde i na tento objekt.

Z médií jsou občas slyšet kritické hlasy týkají-
cí se prodejů chráněných historických objek-
tů v centru města. Považujete tuto kritiku za 
oprávněnou?

Pokud mám postupovat jako řádný hospodář 
v zájmu města a jeho obyvatel, pak si musím 
pokládat i otázky, co je pro město výhodné 
z hlediska vlastnictví. A pokud mám v centru 
objekt, který se nedaří výhodně pronajmout, 
a město zde ztrácí prostředky, musím se cho-
vat ekonomicky. A pokud narážíte na kritiku 
prodeje Richterova domu, pak musím říct, že 
právě ten je pro mne příkladem úspěšného 
hospodaření – v současné době na tento dům 
máme kupce za 380 mil. korun, což je z trž-
ního hlediska výborná cena, a současně nám 
odpadnou starosti s nutnými investicemi do 
oprav tohoto památkově chráněného objek-
tu. Vyčítat nám, že prodej chráněných budov 

je barbarství, je nezodpovědné. Věřte, že změ-
nou vlastníka budova tento status neztrácí 
a navíc si v podmínkách kupní smlouvy zajis-
tíme, aby budoucí využití respektovalo his-
torickou hodnotu objektu, jehož ochrana je 
zaručena zákonem o kulturních památkách, 
 nikoli typem vlastníka.

Očekáváte v blízké budoucnosti další podob-
né výhodně prodeje?

Předpokládám, že podobně výhodně jako 
Richterův dům se nám podaří prodat i Obec-
ní dvůr – rozsáhlý komplex historických ne-
movitostí na nábřeží Vltavy nedaleko ulice Na 
Františku. A pracuji nyní i na prodeji poslední 
volné proluky v lukrativním území Prahy 1 na 
Národní třídě. A mohu již dnes naznačit, že se 
nám daří získávat pro město velmi atraktivní 
nabídky. Je možné, že z hlediska ceny za jeden 
metr čtvereční se zde dočkáme nového praž-
ského rekordu. Ale jeho výši zatím ještě nechá-
me jako překvapení.  (mik) 

zemní plyn zůstane 
stále výhodný 

Říká ing. Josef Hais, obchodní ředitel 
Pražské plynárenské, a. s.

Pražská plynárenská byla od prosin-
ce nucena upravit zálohy odběrate-
lům z kategorie Domácnost. reago-
vala tak na rozhodnutí energetického 
regulačního úřadu, který od 1. října 
stanovil nové ceny zemního plynu. 
opatření se přitom nedotklo odbě-
ratelů se spotřebou do 180 m3 roč-
ně a zákazníků, kteří si zálohy upra-
vili sami. 

Cena zemního plynu v poslední době 
vzrostla. o kolik vzrostly zálohy pro 
odběratele a proč?
Ceny všech energií zaznamenáva-
jí v poslední době růst. Pražská plyná-
renská zvýšila zálohové platby o 18 % 
– o stejnou hodnotu, o jakou v průměru 
od 1. října 2005 vzrostla prodejní cena 
zemního plynu pro odběratele z kategorie 
Domácnost. Pokud by Pražská plynáren-
ská k úpravě záloh nepřistoupila, vznik-
ly by odběratelům na konci zúčtovacího 
období vysoké nedoplatky. Navíc by si 
naše společnost musela zajistit finanční 
prostředky na nákup zemního plynu for-
mou úvěru, což by mělo opět negativní 
dopad na konečné ceny zemního plynu 
pro spotřebitele.

Pokud energetický regulační úřad 
přistoupí k dalším úpravám cen, jak 
na ně bude Pražská plynárenská 
 reagovat?
Energetický regulační úřad, jak je již 
z názvu zřejmé, reguluje ceny energií. 
Když budou ceny plynu upraveny o sedm 
či více procent, a to jak směrem naho-
ru, tak i směrem dolů, budou zálohy opět 
automaticky upravovány. odběratelé se 
o všech změnách dozvědí s patřičným 
předstihem tak, aby měli dostatek času 
ke změně trvalých příkazů nebo inkasních 
limitů. Nelze vyloučit, že cena zemního 
plynu půjde od příštího roku opět nahoru. 
Zemní plyn přesto zůstane výhodný – na 
rozdíl od jiných druhů paliv je to spolehli-
vý a komfortní zdroj energie, dobře regu-
lovatelný, stále dostupný a navíc šetrný 
k životnímu prostředí. 

kam se mohou zákazníci Pražské 
plynárenské obracet v případě dota-
zů?
Veškeré informace mohou získat na 
 telefonní lince 840 555 333 nebo 
v obchodních kancelářích v Paláci adria, 
Jungmannova ulice 31, Praha 1 a v ulici 
u Plynárny 500, Praha 1, v době od pon-
dělí do čtvrtka od 9 do 18 hodin a v pátek 
od 9 do 12 hodin. Využít mohou také 
internetové stránky www.ppas.cz.

Zeptali jsme se...

V Brandýse nad Labem byl slavnostně otevřen 
skladový areál společnosti Mitas. Místo kami-
onů bude pneumatiky Mitasu z Hostivaře vozit 
vlak. Každý den včetně sobot a nedělí sem nyní 
vlak o osmi až devíti vagonech přiveze asi 1650 
pneumatik, což je 44 000 za měsíc a 527 000 za 
rok. Nový skladový areál má výrazný ekologic-
ký přínos, protože vlaky nahradí denně dosud 
jezdících osm až devět kamionů. Jen pro zají-
mavost: za rok tak zmizí z našich přetížených 
silnic mezi Prahou a Brandýsem nad Labem 
2880 kamionů. Při průměrné spotřebě kami-
onu 32,5 litru na 100 km jde o celkový objem 
46 800 l spotřebované nafty za rok (do Brandý-
sa a zpátky je to 50 km). Ekologické úspory ne-
lze zcela jednoduše vyjádřit, protože vlak také 
produkuje emise. Na základě tabulek z minis-
terstva životního prostředí ale vznikne změ-
nou přepravy z kamionů na železnici úspora 
na emisích cca 80 % . (rr)

Vlak místo kamionů

centrum cHodoV otevřelo 9. listopadu své brány. Návštěvníky čekalo velké pře-
kvapení. V prodejně hraček bambule totiž u kasy prodával pražský primátor Pavel bém. 
„Splácím tak prohranou sázku,“ vysvětlil primátor. Že se investorům podaří megastavbu 
realizovat za sedmnáct měsíců, totiž podle svých slov považoval za nemožné. „Podařilo 
se mi střelit několik plyšových medvědů, dva hopíky a jedny dětské klávesy, nejspíše 
první vánoční dárek,“ komentoval prohranou sázku s úsměvem bém.

s mnoha pražskými projekty, například 
na obnovu rohanského ostrova, manin 
a Libně po povodních, je úzce spojeno 
jméno stavebního inženýra, v současnos-
ti poslance parlamentu za ČssD miloše 
 máši. známého obdivovatele Prahy jsme 
se proto zeptali:

Jak se vám líbí atmosféra vánoční Prahy?
atmosféra vánočně vyzdobené Prahy je pro 
mě každoročně neopakovatelným zážitkem. 
Praha je krásné historické město, obdařené 
velkým množstvím památek, které nemohou 
jinak než dodávat lesk adventnímu a vánoč-
nímu času.   
Vyrovná se Praha vánoční výzdobou ostat-
ním velkým městům v Evropě?
Měl jsem možnost vidět mnoho velkých měst, 
především u našeho souseda v Německu, jako 
je berlín, Lipsko, Mnichov apod. atmosféra zde 
je skutečně impozantní. se vší skromností mu-
sím ale konstatovat, že není krásnějšího města, 
než je vánoční Praha. 
Byl jste už letos na Staroměstském ná-
městí?
samozřejmě. Večerní procházku po vánočně 
vyzdobeném staroměstském náměstí a jeho 
blízkém okolí si během adventu rozhodně 
nemohu nechat ujít.  (rr)

kouzlo Vánoc

karlůV most se stal oblíbeným cílem turistů ze všech koutů světa.
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milióny postiženým
rada hlavního města schválila v listopadu 
Krajský plán vyrovnávání příležitostí pro 
občany Prahy se zdravotním postižením. 
Ti tvoří významnou část obyvatel metro
pole, téměř dvanáct procent z její popu
lace. 

Jak konkrétně přispěje tento programový 
dokument ke zmírnění dopadu zdravotní-
ho postižení na život občanů a napomůže 
k jejich faktické rovnoprávnosti?

Město v rámci dokumentu vytvoří pra-
covní skupinu, která se bude dlouhodo-
bě a systematicky zabývat problematikou 
zdravotně postižených a koncepčně řešit 
jejich konkrétní problémy. „Městské části, 
které mají nejblíže ke svým občanům, jsou 
připraveny poskytovat poradenství v oblas-
ti práv a usilovat co nejvíce o přiblížení se 
k jednotlivým zdravotně postiženým spolu-
občanům,“ řekla k dokumentu radní hl. m. 
Prahy Hana Halová, do jejíž kompetence 
patří oblast zdravotnictví a sociální péče. 

Kromě poradenství bude brán zřetel na 
nové typy denních stacionářů. Pro lékaře 
prvního kontaktu bude připravena brožura 
obsahující základní informace o prostřed-
cích zdravotnické techniky, o systému rané 
péče a sociálně-právním poradenství. Pra-
ha bude pokračovat v grantových příspěv-

cích na rozvoj sociálních služeb a osob-
ní asistence, preferovat integraci zdravot-
ně postižených občanů, např. začleňování 
bezbariérových bytů do městské výstavby.

Další oblastí je vzdělávání zdravotních 
a sociálních pracovníků, důležitou roli hra-
je i vzdělávání zdravotně postižených, kte-
ré přispívá k vyšší kvalitě jejich života. Plán 
se zaměřuje na vzdělávání žáků a studentů, 
aby byli schopni se uplatnit na trhu práce. 
Na území města by mělo pro každý druh 
zdravotního postižení existovat speciální 
pedagogické centrum. 

Poskytování zdravotní péče občanům se 
ZP se liší od péče pro ostatní v oblasti 
medikace a terapie tím, že zahrnuje i indi-
kaci jiných prostředků. Proto je jedním 
z hlavních cílů Krajského plánu vyrovná-
vání vytváření podmínek pro rozvoj ucele-
né rehabilitace a specializace na jednotlivé 
skupiny a věkové kategorie občanů se zdra-
votním postižením. Koncepce zohledňuje 
veškeré oblasti – kulturu, dopravu, sport, 
volný čas atd.

V oblasti grantové politiky města bylo 
v roce 2005 na program podpory sociál-
ních služeb pro občany se zdravotním 
postižením poskytnuto 14 929 200 Kč 
a s významnou finanční částkou v oblasti 
grantů se počítá také v roce 2006.  (ist)

dárky opuštěným dětem
Čas Vánoc si většina z nás představí jako 
pohodu v teple domova, rodinném kruhu 
a poklidné atmosféře. samozřejmě nejvíce 
se na Ježíška těší děti. Právě ony ale nema
jí vždy možnost tyto krásné svátky strávit 
tak, jak velí tradice. V naší společnosti je 
totiž stále mnoho dětí opuštěných, dětí, 
které musí trávit Vánoce bez rodičů, 
v nejrůznějších ústavech či dětských 
domovech. i ony si ale hezké svát
ky zaslouží a my jim je můžeme 
zpříjemnit díky organiza
cím, které na ně myslí. 

Pomoci můžeme všichni, a to nejen finanč-
ně, ale také přímo. O tom, jakou radost může 
takový konkrétní dárek dětem z dětské-
ho domova přinést, jsme se přesvědčili na 
vlastní oči v jednom ze středočeských dět-
ských domovů. V malé vísce Korkyně vyrůs-

tá v budově bývalé školy devate-
náct dětí, školáků i čerstvých 

učňů. Příběh každého z nich 
je smutný, ale v péči soukro-
mého domova se dětem daří 

obracet svůj osud k lepšímu. 
„Většina dětí byla zanedbá-

vána, mnohé zažily i týrání 

Pomoci můžeme všichni, a to nejen finančně, ale také přímo v dětském domově
a zneužívání, ale nyní již zas dovedou komu-
nikovat a radovat se ze života,“ pochvaluje si 
Silvie Kosková, zástupkyně ředitelky. Právě 
tento domov vybrala spolu s několika dalšími 

vloni pro svou vánoční akci 
Hvězda plná přání Nada-
ce Terezy Maxové. Děti 
ze všech koutů republi-
ky napsaly svá přáníčka 
a Pražané měli v rámci 

akce možnost jim je 
splnit. A co si děti 

nejčastěji přály? 
„V rámci toho-
to projektu si 
děti přály věci, 
po kterých 
toužily a kte-
ré si nemoh-
ly ze svého 
kapesného 

„lidé městu – město lidem“ – tak 
zní vítězný slogan ze soutěže pro veřej-
nost vyhlášené Magistrátem hl. m. Pra-
hy k letošnímu Evropskému týdnu mobility. 
Jeho autorem je Martin Mach, kterého při 
předávání cen třem nejúspěšnějším sou-
těžícím 23. listopadu zastoupila přítelkyně 
a odvezla si hlavní cenu – kolo author. Dru-
hé místo a předplatní kupón na MhD na 
příští rok od Dopravního podniku hl. m. Pra-
hy patří Michalu bolkovi za slogan „MhD či 
na kole, dříve v práci, ve škole“. Na třetí příč-
ce se umístil antonín Petrák se sloganem 
„Použitím vlastních nohou auta doma zůstat 
mohou“ a k tomu získal batoh a cyklistické 
doplňky od firmy author. Ceny předali ředi-
telka odboru public relations MhMP Zuzana 
Pitrová a ředitel odboru dopravy MhMP Jan 
heroudek.  (ek)

Na loňské Vánoce rád vzpomíná spolu s ostat-
ními i třináctiletý Marko B. Ten je v domově 
i se svou sestřičkou již šestým rokem. Vese-
lý sedmák, bystrý a šikovný kluk se již před 
lety zamiloval do fotbalu. Čtvrtým rokem 
hraje přebor za nedalekou Prostřední Lho-
tu. „V loňské sezóně jsme byli druzí,“ pochva-
luje si. Díky loňské Hvězdě 
plné přání si ale může 
kopat i na dvorku domo-
va. Neznámý dárce totiž 
splnil jeho přání. „V klu-
bu máme špat-
né míče 

Příběh patnáctileté Hany K. je podobný pří-
běhům ostatních dětí, o něž se rodiče nedo-
kázali postarat. Také ona je již sedmým 
rokem v dětském domově a také ona se bude 
brzy rozhodovat, na jakou školu po skonče-
ní základky půjde. I ona byla vloni obdaro-

vána a pod stromečkem očekává 
dárek i letos. Zatímco mnohé 

holky v jejím věku prožívají 
pubertu a dávají co proto 

svým rodičům, Haničku 
baví šít. „Sukni a kalho-

ty jsem zvládla již dříve 
– teď dávám dohro-

mady svou prv-

či ušetřených peněz pořídit. Nejčastěji šlo 
o walkmany, discmany, cédéčka s hudbou, 
knihy, kosmetiku či jiné dárky pro zábavu,“ 
popisuje jedna z pracovnic nadace. Přáníč-
ka ale mohou děti posílat i v rámci projek-
tu Šance. Ten se na rozdíl od vánoční hvěz-
dy zaměřuje hlavně na podporu koníčků či 
oblíbených činností, které dětem mohou 
pomoci při budoucím uplatnění.

V době Vánoc bychom ale neměli zapomí-
nat ani na ty, kteří potřebným sami pomá-
hají. Jako jeden z příkladů nám může pomo-
ci občanské sdružení Rozum a cit, které se 
soustřeďuje na konkrétní pomoc rodinám, 
které si vzaly děti do pěstounské péče. Čas-
to jde o děti s různým stupněm i způso-
bem postižení. Díky podpoře široké veřej-
nosti se ale mohou i s takovým handicapem 
cítit jako doma u svých nových rodičů, pěs-
tounů, jimž sdružení všemožně pomáhá. 
Příkladem mohou být pravidelná setkání 
rodin, kroužky a tvůrčí dílny či konkrétní 
pomoc asistentů, kteří pěstounům pomáha-
jí o postižené děti pečovat. Právě tuto službu 
také v tomto roce prostřednictvím sdružení 
podpořil pražský magistrát dotací téměř 400 
tisíc korun. O tom, jak může vaše pomoc roz-
zářit oči a vykouzlit úsměv na tvářích opuš-
těných či postižených dětí, se můžete pře-
svědčit na konkrétních příkladech.  (jam)

a navíc je vždy lepší mít míč vlastní,“ vysvět-
luje mladý sportovec. Pod stromečkem našel 
parádní merunu. „Dostal jsem i kvalitní kopač-
ky, s těmi to lítá samo,“ prozradil a na jeho tváři 
byla vidět radost. „Fotbal teďka nebude, ale už 
se nemůžu dočkat, až pojedeme na hory. Vloni 
jsem začal jezdit na prkně a myslím, že už mi to 
půjde,“ těší se Marko a s ním i ostatní děti. 

Příběh první: 
fotbalová meruna

Příběh druhý: 
módní návrhářka

ní košili,“ říká skromně Hana a trochu se 
stydí. Věci potřebné pro šití si sama pořídit 
nemůže. Její přání, aby našla pod stromeč-
kem potřeby ke krejčovské práci, se jí splnilo 
díky programu Šance Nadace Terezy Maxo-
vé. Šicí stroj už domov má a Jana si ho může 
užít do sytosti. „Ostatní holky to nebaví, zato 
po mně pořád chtějí něco ušít nebo opravit,“ 
usmívá se sympatická dívka, která měla již 
loni ve škole svou první módní přehlídku. Do 
budoucna chce být sice kadeřnicí, ale šití prý 
využije i tak. 

let už nebude potřeba, ale přesto je to vztah 
na celý život,“ říká Martin. O dívenky totiž 
s láskou pomáhají pečovat se svou přítelky-
ní a často je berou i na víkendy na chatu, do 
bazénu či do zoo. Díky nezišt-
né pomoci jejich krásné oči 
mohou zase zářit a těšit se na 
krásné Vánoce.                 (jam)

Příběh třetí: 
tři tanečnice

Rodina Frantíkových z Dolních Chaber děti 
miluje, a proto do pěstounské péče získa-
la k dalším dětem postupně i tři malé ses-
třičky z dětského domova. Terezku, Monču 
a Žaklinku. S tak velkou partou dětí je sice 

mnoho zábavy a štěstí v domě, ale také 
spousta práce. Prostřednictvím nadace 
Rozum a cit dostala proto rodi-

na nabídku příspěvku na 
asistenta. Tím se již před 

několika lety stal rodin-
ný přítel, student teolo-

gie Martin Jaroš. A jak se 
mu s dětmi daří? S holčič-

kami, které jsou pořád-
ná čísla, si o cestách do 
speciální školy, kte-
rá je i přes handicap 
velmi baví, užije svo-
je. Dívenky vodí také 
na kroužky tancování 
či kreslení a kerami-
ky. Ačkoliv byly ses-
třičky zprvu nedůvěřivé, 
našly v Martinovi nejen pomoc-
níka, ale také dobrého kama-
ráda. „Asistence zřejmě za pár 

■ Pondělí 5. prosince
Praha 1, staroměstské náměstí, 
od 17 do 19 hod.
Mikulášská šou – ukradené Vánoce, sou-
těž o nej Mikuláše, čerta a anděla, spousta 
cen a zábavy pro děti 

■ Čtvrtek 8. prosince 
Praha 4 - Nusle, nám. gen. Kutlvašra, 
od 16 do 18 hod
albertíkova vánoční pošta Prahy 4 aneb 
co se může stát, když se zatoulá Ježíškova 
pošta – vánoční odpoledne, kde si budete 
moci zasoutěžit a zároveň získat spoustu 
krásných a hodnotných cen. 

■ Pondělí 12. prosince
Praha 10 - hostivař, toulcův dvůr, 
Kubatova 1/32, od 14 do 18 hod.
Vánoce na statku – ve znamení zvo-
nů, zvonků, zvonečků. setkání při zdobe-
ní perníčků, výrobě přáníček, ozdobiček 
a zvonečků. Povídání o starých vánočních 
zvycích a obyčejích, malá výstava betlémů 
či návštěva živého betlému. 

■ Pondělí 19. prosince
Praha 8 - Libeň, Úřad městské části 
Praha 8 – bílý dům u Meteoru 6, 
od 8 do 16 hod.
Vánoční jarmark chráněných dílen – ukáz-
ky práce klientů z terapeutických dílen, 
které mohou být krásným a originálním 
dárkem pro vaše blízké. Vaše návštěva 
podpoří v předvánočním čase krásnou 
myšlenku pomoci druhým.

Zaznamenejte si...
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symbolicky v předvečer výročí událostí 
17. listopadu byla návštěvníkům Pražské
ho domu v Bruselu představena ojedinělá 
výstava. Pod názvem Zlo a naděje na ní 
zástupci Pražského domu ve spolupráci 
s Konfederací politických vězňů České re
publiky připomněli osudy českých poli
tických vězňů.

Akce vzbudila velký ohlas jak mezi čes-
kou, tak i mezinárodní komunitou, mimo 
jiné díky přítomnosti osmi členů Konfede-
race, kteří se neváhali i přes pokročilý věk 
vernisáže osobně zúčastnit a přicestovali 
z toho důvodu do Bruselu. Zde se účastni-
li nejen samotného slavnostního zahájení 
výstavy, ale také diskusí s českými krajany, 
regionálními politiky a rozhovorů s novi-
náři. Navštívili budovu Evropského parla-
mentu a zhlédli rovněž vystoupení českých 
zástupců v plénu Výboru regionů.

Základ výstavy tvoří dokumenty shro-
mážděné Národním archivem v Praze, je-
hož pracovníci ochotně pomohli výstavu 
připravit. Autorem původní putovní vý-
stavy, která je postupně k vidění v českých 
muzeích, školách a dalších institucích, je 
pan Otakar Raulim, bývalý politický vě-
zeň, který se bruselské vernisáže též osob-
ně zúčastnil. 

Návštěvníci výstavy v Pražském domě tak 
mají příležitost prohlédnout si na vystave-
ných panelech autentické dobové doku-
menty, jako například dopisy, osobní spisy 
a fotografie vězňů, nechybějí ani agitační 
plakáty z padesátých let, jejichž kopie auto-

ři výstavy získali ze sbírek Městského muzea 
v Jaroměři za laskavé pomoci ředitelky mu-
zea paní Olgy Mertlíkové. Další část výsta-
vy tvoří fotografie Pavla Brunclíka a Katari-
ny Brunclíkové, pořízené v táboře nucených 
prací Vojna u Příbrami a v Památníku obě-
tem zla – meditační zahradě v Plzni-Doud-
levcích. Autor i realizátor celého projektu, 

praHa a eVropská unie

politické vězně přivítal brusel
Výstavy Zlo a naděje se brzy dočkáme i v Praze a dalších českých městech

bývalý politický vězeň pan Luboš Hruška, 
poskytl při přípravě výstavy důležitou po-
moc a výklad. 

Součástí výstavy je i socha Znovuukřižo-
vaný (bronzová kopie), která je symbolem 
Konfederace politických vězňů a jejíž sádro-
vý originál se nachází v Muzeu třetího odbo-
je v Příbrami.

Výstava Zlo a naděje bude v Pražském do-
mě k vidění do 9. prosince, poté se stane pu-
tovní výstavou, kterou zamýšlí hlavní město 
Praha věnovat Konfederaci politických věz-
ňů České republiky. V budoucnu je plánová-
no představit výstavu i v Evropském parla-
mentu a v Senátu České republiky. 

 (imp)
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1 Dny Bruselu v Praze se konaly

a) z iniciativy primátorů obou hlavních měst
b) na oplátku za akci Dny Prahy  

v bruselu, která proběhla v belgické  
metropoli v květnu 2004

c) při příležitosti státního svátku  
Království belgie 

d) jde o pravidelnou akci, která 
 se koná jednou za čtvrt roku

2 V rámci Dnů Bruselu v Praze pro-
běhla originální přehlídka modelů 

a) s motivy jednotlivých členských zemí Eu
b) z čokolády
c) z recyklovatelných umělohmotných obalů
d) z ovoce a zeleniny

3 Výstavy připomněly Brusel jako his-
torické centrum uměleckého slohu

V minulém vydání Listů jsme informova-
li o měsíc trvající partnerské akci mezi 
hlavními městy království Belgie a Čes-
ké republiky Dny Bruselu v Praze. Pro 
pozorné čtenáře přinášíme malý test, 
který se k projektu vrací. Pětice výherců 
obdrží od redakce věcné ceny.

kVíz Vzpomínka na dny bruselu v praze
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Úspěch III. výzvy
V pořadí už třetí výzva k předkládání pro-
jektů v programu JPD 2, během které bylo 
na Magistrát hl. m. Prahy podáno celkem 
34 projektů, skončila posledním zářijovým 
dnem. Způsobilé výdaje podaných projektů, 
tj. výdaje, na které je možno obdržet dota-
ce z programu JPD 2, činily celkem 2,35 
mld. Kč.
třetí výzva tak byla zatím nejúspěšnější. 
tradičně největší zájem byl o opatření 1.3 
Veřejná infrastruktura zlepšující kvalitu živo-
ta zejména na sídlištích, ve kterém bylo před-
loženo celkem 13 projektů za 528,6 mil. Kč. 
Největší projekty pak byly předloženy v opat-
ření 1.1 Dopravní systémy podporující pře-
měnu městského prostředí, kam bylo podá-
no pět projektů za 927,7 mil. Kč. (ph)

kde se dozVíte Více?

DOtaČní PROgRaM JPD 2
www.praha-mesto.cz/jpd2
www.strukturalni-fondy.cz/jpd2

Michal Struha, odbor zahraničních 
vztahů a fondů Eu MhMP
tel.: 236 002 859
e-mail: michal.struha@cityofprague.cz 

DOtaČní PROgRaM JPD 3
www.praha-mesto.cz/jpd3
www.esfcr.cz

Kateřina Murlová, odbor zahraničních 
vztahů a fondů Eu MhMP
tel.: 236 003 959, 236 003 914
e-mail: katerina.murlova@cityofprague.cz,
jpd3@cityofprague.cz 

se zástupci českých politických vězňů diskutoval v Bruselu ředitel Pražského domu Jan Koukal.
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informace pro Vás

Ještě tři seminá-
ře pořádá v pro-
sinci pro zájemce 
o dotace z pro-
gramu JPD 3  
Magistrát hl. m. 
Prahy. tato setká-

ní, během nichž se můžete dozvědět, 
jak žádost o podporu z JPD 3 co nej-
lépe připravit tak, aby váš projekt uspěl 
v hodnocení věcném i formálním, zača-
la už v listopadu. Magistrát je pořá-
dá v souvislosti s třetím kolem příjmu 
žádostí o podporu, které bylo zaháje-
no 25. října. Posledním termínem, kdy 
je možné projekty předložit, je 6. leden 
pro oblast sociální integrace (tzv. opat-
ření 2.1 JPD 3) a 17. únor pro oblasti: 
počáteční vzdělávání, profesní vzdělá-
vání dospělých a rozvoj lidských zdrojů 
v cestovním ruchu (tj. opatření 3.1, 3.2 
a 4.3 JPD 3). Protože příprava projek-
tu, jehož rozpočet se pohybuje mezi 
1 až 10 milióny korun, vyžaduje čas, 
probíhají semináře už v letošním roce. 

Až 2,2 mld. Kč na revitalizaci a rozvoj 
městského prostředí a na zabezpečení 
konkurenceschopnosti a prosperity měs
ta si mezi sebe mohou rozdělit žadatelé, 
kteří podají své projekty ve čtvrté výzvě 
v rámci dotačního programu Jednotný 
programový dokument pro cíl 2 (JPD 2). 

V pořadí již 4. výzva proběhne od 1. pro-
since 2005 do 20. ledna 2006. Uchazeči 
mohou předkládat projekty v šesti opatř-
eních, tj. oblastech, kterých se projekty 
mají týkat (viz tabulka). Kromě oblastí je 
vymezen i okruh oprávněných žadatelů, 
mezi něž patří hlavní město Praha (HMP), 

městské části (MČ), organizace zřizované 
HMP a MČ, nestátní neziskové organiza-
ce, vysoké školy, podnikatelé a další přesně 
vymezené subjekty. Další zásadní podmín-
kou je i to, že projekt musí být umístěn na 
vymezeném území hlavního města, které 
zahrnuje celkem 24 městských částí:
Praha 1; Praha 8; Praha-Březiněves; Praha-
Ďáblice; Praha-Dolní Chabry; Praha 9; Pra-
ha 12; Praha-Libuš; Praha 14; Praha-Dolní 
Počernice; Praha 15; Praha-Dolní Měcho-
lupy; Praha-Dubeč; Praha-Petrovice; Pra-
ha-Štěrboholy; Praha 19; Praha-Čakovice; 
Praha-Satalice; Praha-Vinoř; Praha 20; Pra-
ha 21; Praha-Běchovice; Praha-Klánovice; 
Praha-Koloděje.

V souvislosti s vyhlášením výzvy se rov-
něž uskuteční dva semináře, na kterých se 
účastníci mohou dozvědět, jaké jsou časté 
chyby předkládaných projektů, které přílo-

a) secese
b) baroko
c) rokoko
d) recese

4 Lákadlem pro děti na pražské 
Letné bylo představení 

a) umění fotbalistů legendárního klubu  
anderlecht brusel

b) tradiční bruselské cirkusové školy
c) krajkářek světoznámé bruselské krajky
d) zástupců nejslavnějšího loutkářského 

 rodu Van stratum

hy žádostí jsou povinné anebo jak si pora-
dit s vyplněním elektronického formuláře 
žádosti ELZA. První seminář se bude konat 
v Radničním klubu na Staroměstské rad-
nici 6. 12. 2005 od 9.00 do 12.00 a je určen 
pro žadatele, kteří chtějí předkládat projek-

ty v prioritě jedna (opatření 1.1, 1.2 a 1.3), 
druhý seminář proběhne 7. prosince od 9.00 
do 12.00 v budově Nové radnice, Mariánské 
nám. 2, Praha 1, v Malém salónku v prvním 
patře a bude zaměřen na prioritu 2 (opatření 
2.1, 2.2.2 a 2.3).  (red)

Naučte se správně 
napsat projekt JPD 3

Šance získat dotace na JPD 2 již počtvrté

Přehled opatření a rozsahu finanční podpory programu JPD 2 v Kč

1.1 Dopravní systémy podporující přeměnu 874 010 188
městského prostředí
1.2 Regenerace poškozených a nevhodně 618 436 917
využívaných ploch
1.3 Infrastruktura zlepšující kvalitu života zejména *
na sídlištích
2.1 Zvýšení kvality partnerství veřejného  346 932 393
a soukromého, neziskového sektoru, vědy a výzkumu
2.2.2 Příznivé podnikatelské prostředí  103 673 403
2.3 Rozvoj strategických služeb na podporu 152 996 950
informační společnosti v Praze

*Předpokládá se převedení části prostředků z jiného opatření Priority 1 (1.1 nebo 1.2)

termíny Zaměření
prosincových workshopů
workshopů

6. prosinec opatření 3.2
 Rozvoj dalšího 
 vzdělávání
12. prosinec opatření 3.1
 Rozvoj počátečního
 vzdělávání
13. prosinec Jak vyplnit žádost 
 o finanční podporu 
 z JPD 3

Kromě podrobných instrukcí orien-
tovaných na jednotlivá opatření nabí-
zí magistrát také seminář o tom, jak si 
po technické stránce poradit s elek-
tronickým formulářem. Žádost je tře-
ba vyplnit a odevzdat ve speciálním 
programu benefit. aby ani tento krok 
pro nezkušené předkladatele nepřed-
stavoval komplikaci, budou se pra-
covníci magistrátu na semináři pečlivě 
věnovat všem kolonkám žádosti. Účast 
na workshopech i semináři je zdarma, 
registrovat se můžete elektronickou 
poštou na adrese dagmar.zdenkova@
cityofprague.cz.

Jako vizitka úrovně seminářů poslouží 
známky, které odbor zahraničních vzta-
hů a fondů Eu magistrátu dostal za 
dosud uskutečněné semináře. Průměr-
ná známka od více než 1100 účastní-
ků některé z celkem 21 vzdělávacích 
akcí je 1,4, přičemž známkování je 
nastaveno jako ve škole: 1 je nejlep-
ším, 5 nejhorším ohodnocením. �
� (red)
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Po novoměstské defenestraci a po smrti 
krále Václava IV. ovládla pražská města husit-
ská strana. Do far byli dosazeni kněží podobo-
jí, mnozí preláti, řeholníci i zámožní měšťané, 
kteří odmítali reformní učení, uprchli z města, 
jiní pod tlakem událostí přestupovali ke kali-
chu. Chudina podněcovaná radikálními kaza-
teli zaútočila hned po převratu na nevěstin-
ce, některé kostely a bohaté kláštery a zničila 
jejich cenné vybavení včetně uměleckých děl. 
Jiné kostely a řeholní domy však kupodivu 
zůstaly uchráněny násilí, takže někteří histori-
kové vidí za zdánlivě živelnými událostmi ruku 
zkušených politiků, cílevědomě usměrňujících 
pražský převrat podle svých záměrů. tomu 
nasvědčuje i skutečnost, že po boji s posád-
kami obou královských hradů o ovládnutí Malé 
strany a dalších strategických míst bylo v lis-
topadu 1419 uzavřeno příměří mezi Pražany 
a šlechtou kolem královny-vdovy Žofie a že 
záhy po něm byli velmi rychle vymanévrová-
ni z Prahy právě nejradikálnější husité, kte-
ří pomáhali dobýt, ubránit a zajistit pozice 
nových držitelů moci ve městě. tito radikálové 
včetně Jana Žižky odešli do Plzně a odtud do 
nově založeného hradiště hory tábor. 

odpovědí na pražské události a na šíření 
revoluce byly rozkazy dědice českého trůnu, 
římského krále Zikmunda, k vyhubení čes-
kých kacířů. Prvním aktem jejich naplňování 
bylo upálení pražského kupce Jana Krásy ve 
slezské Vratislavi, která se vzápětí (1. března 
1420) stala i místem vyhlášení první křížové 
výpravy proti husitům. tažení mohutné křižác-
ké armády do čech však narazilo na odhod-
laný odpor, neboť pražská univerzita, hlavní 
duchovní autorita husitů, tváří v tvář hrozící 
kruciátě vyřešila kladnou odpovědí zásadní 
teologicko-filozofický problém reformátorů: 
zda je přípustné bránit pravdu boží i se zbraní 
v ruce. Dne 14. července 1420 bylo křižác-
ké vojsko před Prahou poraženo vojenskými 
silami Pražanů a jejich spojenců z tábora, sla-
ného, Loun, Žatce a východních čech. stalo 
se tak především díky geniálnímu strategic-
kému i taktickému citu táborského hejtma-
na a velitele obranných srubů na Vítkově 
hoře Jana Žižky z trocnova. slavné vítězství 
se odehrálo ve jménu společného programu 
českých husitů, shrnutého do známých čtyř 
pražských artikulů. Revoluční proces v Praze 
byl v té době završen likvidací zbylých církev-
ních institucí, pokud se nestaly kališnickými, 
vypovězením všech odpůrců kalicha z měs-
ta a konfiskací jejich majetku, zrušením tzv. 

sTrÁnKY Z PrAŽsKÉ HisTorie    XIII.

Vánoce na staroměstském náměstí v roce 1840 a v roce 2005
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Mozart a Praha, tato 
dvě slova tvořila 
a dodnes tvoří harmo
nický souzvuk. V roce 
2006 si celý kulturní 
svět připomene 250 let 

od narození Wolfganga Amadea Mozarta, 
a proto se jeho tvorba v Čechách rozezní 
v nebývalém rozsahu. Uceleným projektem 
koncertních, divadelních, výstavních a dal
ších společenských akcí MoZArT PrAHA 
2006 se Praha zařadí k ostatním evropským 
městům, která si připomenou významné 
výročí narození Wolfganga Amadea Mozar
ta a jeho hudební odkaz světu.

Životní osudy, umělecké inspirace i sa-
ma tvorba W. A. Mozarta jsou neodmysli-
telně spjaty také s Prahou. Právě Praha se 
může pyšnit tím, že Mozartovi připravila 
několik šťastných životních chvil. Ve zdej-
ším Stavovském, někdejším Nosticově, di-
vadle měla premiéru jeho Pražská symfonie 
i slavná opera Don Giovanni, kterou Mozart 
dokončil v Praze, sám ji nastudoval a ří-
dil její první provedení. Úspěch toho-
to nesmrtelného díla, ve své době na 
většině cizích scén nepochopeného, 
byl u českého publika srovnatelný 
jen s úspěchem Figarovy svatby. 
V Praze pobýval u manželů Duško-
vých na Bertramce a na řadě dalších 

věčných platů, rent, „železných krav“ a dalších 
břemen váznoucích na městských domech. 
Na čas přestaly být vedeny i městské úřední 
knihy a ve správě pražských měst nad princi-
py tradičního městského práva převládly prv-
ky vojenské diktatury. 

Porážkou skončilo také opakované tažení 
krále Zikmunda proti Praze, které mělo 
zachránit obležený Vyšehrad. Po vítězné 
bitvě u Vyšehradu (1. listopadu 1420) vtrh-
lo naopak vojsko Pražanů a jejich spojenců 
za hradby města a během vítězného tažení, 
které trvalo do května 1421, ovládlo většinu 
středních a východních čech. Pod pražským 
vedením vznikl politický a vojenský svaz 21 
královských měst a početné husitské šlech-
ty, který se stal rozhodujícím mocenským 
činitelem v zemi. Jeho triumfem bylo získá-
ní Pražského hradu bez boje a především 
obsazení klíčových míst v nové zemské vlá-
dě vytvořené na čáslavském sněmu v červ-
nu 1421. Královská města v čele s Prahou 
se zde stala poprvé rovnoprávným politic-
kým činitelem vedle šlechty. Ke kalichu a  
k straně „pražanů“ se přihlásila dokonce též 
část církevní hierarchie v čele s pražským 
arcibiskupem Konrádem z Vechty. 

spojení pražských měst v jednu obec, které 
si 30. června 1421 vynutili novoměstští radi-
kálové vedení Janem Želivským, se mohlo na-
venek jevit jako logické završení mocenského 
vzestupu husitské Prahy. Ve skutečnosti však 
bylo bodem zlomu, po němž namísto dalších 
úspěchů nadešlo období vzrůstajících problé-
mů a vnitřní krize...  Václav�Ledvinka
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Příště: Vítězství a porážky husitské 
Prahy – doba porážek

INZERCE

klasicistní dům na Dražického náměstí na Malé Straně je dalším zastavením  
v našem seriálu o pražských památkách rekonstruovaných pomocí grantové politiky města.

Velice úzký klasicistní dům čp. 533 najde
me na Dražického náměstí na Malé stra
ně. Do náměstí se stavba obrací sedmi 
pravidelně rozmístěnými okny. Přízemí 
dvoupatrového domu, který vyrostl v polo
vině devatenáctého století na miniaturní 
obdélníkové parcele, odděluje v průčelí 
od dalšího patra profilovaná římsa a pod
okenní pás. 

Okna v prvním patře kryjí přímé nad-
okenní římsy, okna v druhém patře mají 
jen podokenní římsy. Zcela vlevo na průče-
lí budovy najdeme domovní vstup s pozdně 
klasicistními dvoukřídlými dveřmi, vpra-
vo pak garážový vjezd z roku 1932. Uv-
nitř domu nenalezneme žádné význam-
né architektonické detaily. Sklep odpovídá 
rozložením přízemí, kde jsou dvě místnos-
ti a na domovní vstup navazující podkovo-
vité schodiště. Další dvě patra s plochými 
stropy si do přestavby v roce 1966 zachovala 
původní dělení příčkami. „Stejně jako další 
domy ležící v Pražské památkové rezervaci je 
i tento objekt památkově chráněn. Zaslouží 
si proto získat zpět svou dřívější podobu 
a zkrášlit jedno z náměstí v centru staré Pra-
hy,“ uvedl náměstek pražského primátora 
Jan Bürgermeister, do jehož kompetence 
památková péče spadá.

Ve středověku sahal do míst, kde dnes 
tento klasicistní dům stojí, arcibiskupský 
dvůr. Po husitských válkách, kdy dvůr zani-
kl, sloužil nyní již obecní prostor pro kol-
ny a malý domek. Tak tomu bylo až do roku 
1846, kdy zde postavil Jan Bělský klasicist-
ní dvoupatrovou novostavbu, kterou pro-
dal hned v následujícím roce bratru Václa-
vovi. Dalších větších úprav se dům dočkal 

až v roce 1932 (přestavba části přízemí na 
garáž) a poté v letech 1956 a 1966. 

Současný majitel zrekonstruoval fasádu 
a restauroval štukové výzdoby, aby se kla-
sicistní dům opět stal ozdobou Dražického 
náměstí. Nezbytná byla také oprava stře-

stane se opět ozdobou

žiVot V metropoli
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chy. Při památkové obnově této budovy 
nalezl podporu u památkářů Magistrátu hl. 
města Prahy a město letos podpoří renova-
ci této památky částkou dva milióny korun. 
Celkově se náklady na její opravu pohybují 
kolem dvou a čtvrt miliónu korun.  (mh)

odlitek pečeti polních vojsk husitské 
Prahy z 15. stol. (originál byl zničen při po-
žáru staroměstské radnice 8. 5. 1945)

dnes již památných míst. Pro výbornou zpě-
vačku Josefinu Duškovou složil také koncert-
ní árii Bella mia fiamma, addio. Výjimečnost 
Prahy v životě W. A. Mozarta dokládá i jeho 
výrok: „Můj orchestr je v Praze.“ Když se Pra-
ha dozvěděla, že Wolfgang Amadeus Mozart 
5. prosince 1791 zemřel, uspořádali členové or-
chestru pražského divadla 14. prosince v chrá-
mu sv. Mikuláše na Malé Straně mohutnou 
smuteční slavnost. Mozartovu památku přišlo 
uctít na čtyři tisíce Pražanů.

K uctění výročí jeho narození je připra-
vován projekt MOZART PRAHA 2006, který 
v průběhu celého příštího roku přinese ved-
le řady kulturních událostí v rámci aktivit 
jednotlivých pořadatelů i projekty kulturně 
a společensky zcela jedinečné. Kalendári-
um projektu obsahuje více než 150 koncer-
tů, operních představení, výstav, filmových 
projekcí a hudebních festivalů. Geniál-
ní skladatelovo dílo ožije díky interpreta-
ci význačných tuzemských i zahraničních 

orchestrů a sólistů. Pro-
jekt je připravován 

ve spolupráci 

mozartův rok v praze Vítězství a porážky husitské 
Prahy – doba vítězství 

bohatá historie klasicistního domu na Dražického náměstí

s hlavním městem Prahou a s podporou 
Ministerstva kultury ČR, záštitu nad ním 
převzali prezident republiky Václav Klaus a   
pražský primátor Pavel Bém. Na webových 
stránkách www.mozartpraha2006.cz, ne-
bo na adrese press@mozartprague2006.cz 

můžete získat další zajíma-
vosti o připravovaném pro-

jektu včetně průběžných 
aktuálních informací.

 (rb)
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bertramka. Místo Mozartova pražské-
ho pobytu.
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liv vás napadne. Váš mozek se tím bude podvědomě  
zabývat bez nepříjemných pocitů, že se musíte  
učit. 

Na několik hodin denně si vytvoříte anglické 
prostředí z výrazů, které již vaše podvědomí zná.  
Nemusíte se kvůli tomu odstěhovat do ciziny. To je 
ideální postup pro ty lidi, kteří nemají čas na intenzivní  
„vědomé“ učení se. Což je vlastně většina z nás!

Zdá-li se Vám něco nadsazené, pak vězte, že pou-
ze naše „racionální“ školství v nás vypěstovalo pozná-
ní, že cizí jazyky jsou těžké. Systém výuky angličti-
ny ve škole je totiž špatný, neboť tam musíte ihned  
nahlas číst a psát. A hlavně učit se slovíčka. Biflování  
jednotlivých slov je přímo rakovinou pro naše znalosti  
jazyků. Proč? Ze dvou důvodů: 1. Vraťme se k dětem. 
Kdo z rodičů mluví na své děti jednotlivými slovy?  
2. Samotné slovo navíc zní úplně jinak, než slovo spojené 
s jinými do celých vět.

 Tyto i další objevy metody TAXUS Learning® stojí 
5990 Kč (nebo dobírka +100 Kč, posílá se ještě v den 
 objednání). Máte je napořád a navíc pro celou rodinu. 
Pro srovnání: jedna hodina konverzace s anglickým  
lektorem stojí v ČR asi 300 Kč na hodinu. Návratnost 
TAXUS Learning® je asi 20 takových hodin. Navíc máte 
5 let záruku. Letos v listopadu bude i němčina.

Máte málo času na učení a chcete poznat vylep-
šenou cestu poznávání dětí? Pak navštivte společ-
nost TAXUS International s.r.o., Na Pankráci 49, 
140 00 Praha 4 (mezi metrem Vyšehrad a Pražské-
ho povstání) od 10 do 17 hod. Nebo volejte zelenou  
linku: 800 182 987 (8001 TAXUS) od 9 do 17 hod.  
či 603 579 174 (nonstop), e-mail: taxus@taxus.cz,  
www.taxus.cz.

ZPoZorněte! Jak to, že vůbec mluvíte?  
Přemýšleli jste o tom někdy? Všichni jsme se ve škole 
učili cizí jazyk, ale 95 % z nás ho neovládá. A ještě si 
myslí, že jsou na jazyky hloupí. 

Jenže to je omyl. nejsme hloupí. Protože kdyby-
chom byli, pak bychom se nenaučili ani mateřský jazyk.  
Dokonce i mentálně retardovaní jedinci se naučí mlu-
vit. naučit se první (mateřskou) řeč je nejtěžší. 

 
Rozhoduje jazykové prostředí. Tříleté dítě asi  

13 000 hodin ze svého života prospalo, ale dalších  
13 000 hodin na něj působilo jazykové (zvukové) oko-
lí. Nejdříve začalo chápat, pak mluvit a nakonec přišlo 
na řadu psaní a čtení. Ve třech letech již hodně rozumí 
a také mluví, i když ještě ne „na úrovni“. Stejně tak to 
zvládnou i retardované děti. 

Naše první řeč je čeština a další jazyk ovládají 
pouze děti z vícejazyčného prostředí. Ve Švýcarsku 
a zemích Beneluxu je několik úředních řečí a lidé je 
ovládají. Myslíte si, že tito lidé jsou chytřejší než my? 
Ne, to určitě nejsou. Jen od dětství žijí ve vícejazyčném  
prostředí.

A nyní přijde to nejzajímavější. Vy dospělí se můžete 
naučit další řeč stejně jednoduše jako kdysi svou mateř-
skou řeč. Metoda TAXUS Learning® spojuje postup 
malých dětí s moderními poznatky o mozku. Vy již 
umíte číst a dokážete zapojit obě mozkové polokoule 
současně posloucháním originální angličtiny a čtením 

TAXUS Learning® obsahuje pozitivní podprahové 
záznamy, 14 hodin mluveného slova na 9 výukových 
CD, 3 CD, která vám vytvoří tiché anglické prostředí,  
a knihu, ve které je tato metoda popsaná.

Nejdříve poslouchat a pochopit, pak mluvit  
a nakonec číst a psát. Každý jiný postup je nepřiro-
zený. Nejdříve si „vědomě“ projdete zvolenou lek-
ci. Pak si tutéž lekci pouštíte potichu stále dokola.  
Nijak vás to neruší a můžete se přitom dívat na  
televizi, pracovat, jet autem, sportovat, prostě coko-

TaXUs Learning® funguje 
u všech typů lidí. záruka kvality 5 let.

Pro ty, kteří nemají čas se učit. Bez biflování a gramatiky. 
Pro začátečníky, věčné začátečníky i pokročilé bez rozdílu věku. 5 let záruka.

doslovných překladů. Doslovné překlady potřebujete 
pro pochopení angličtiny, neboť anglicky mluvící lidé 
používají jiný slovosled než my. 

Pokud byste používali český slovosled, cizinec by vám 
nerozuměl, i kdybyste vyslovovali jednotlivá slova správ-
ně. Takto se naučíte myslet anglicky a získáte i dobrou 
výslovnost. Špatný přízvuk mají lidé hlavně proto, že da-
nou řeč nemají dostatečně dlouho „naposlouchanou“.

Teorii, gramatiku a slovíčka se s TAXUS Learning® 
vůbec neučíte. To pochopíte z doslovných překladů,  
a přitom získáte slovní zásobu přes 4000 slov. Ostatně, 
děti jdou do první třídy a vše již umí. Až ve škole zjistí, 
jak je to vlastně „těžké“. 

Postup je jako u dítěte

Revoluční angličtina
  

800 182 987 
(8001 TAXUS) 

Volejte zdarma od 9.00 do 17.00 hodin

A jak se tedy naučíte 
první řeč?
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